



Laporan mendapati lonjakan dramatik dalam ancaman terhadap Ahli Parlimen di Asia Tenggara pada tahun lalu

Penggubal undang-undang di seluruh Asia Tenggara telah menghadapi ancaman dan gangguan yang meningkat secara drastik pada tahun lalu, sebahagiannya disebabkan oleh rampasan kuasa tentera di Myanmar, tetapi juga perkembangan yang merisaukan di tempat lain di rantau ini, berdasarkan laporan baharu oleh Ahli Parlimen ASEAN untuk Hak Asasi Manusia (APHR).

Bilangan Ahli Parlimen yang ditahan di Asia Tenggara telah meningkat secara mendadak tahun ini, daripada hanya seorang pada 2020, kepada 91 pada 2021, APHR mendapati dalam laporan baharunya Ahli Parlimen Berisiko: Tindakan terhadap Ahli Parlimen pembangkang di Asia Tenggara pada 2021. Peningkatan mendadak ini sebahagian besarnya disebabkan oleh perkembangan di Myanmar, di mana tentera merampas kuasa dalam rampasan kuasa pada Februari, namun terdapat juga perkembangan yang membimbangkan di tempat lain di rantau ini, termasuk Thailand, Filipina dan Malaysia, kata APHR. Walaupun tidak dipaparkan secara terperinci dalam laporan itu, bekas ahli parlimen pembangkang turut menjadi sasaran di Kemboja.

"Tahun ini merupakan satu lagi tahun gelap bagi hak asasi manusia di Asia Tenggara, dan ketika rantau kita semakin mendalami fahaman autoritarianisme, penggubal undang-undang yang dipilih telah menjadi antara mereka yang sangat disasarkan, terutamanya mereka yang membela hak asasi asas, hak asasi manusia dan demokrasi.," kata Teddy Baguilat Jr, Ahli Lembaga Pengarah APHR dan bekas Ahli Parlimen (MP) Filipina. "Perkembangan di Myanmar amat membimbangkan, di mana pembangkang politik telah diserang oleh junta, tetapi terdapat juga kebimbangan di tempat lain, dengan kerajaan menggunakan COVID-19 untuk melemahkan Ahli Parlimen pembangkang, dan menghakis peranan pengawasan penting yang mereka mainkan dalam demokrasi. "

"Selain ahli parlimen yang dikurung semata-mata kerana memenuhi mandat mereka sebagai wakil rakyat, kami juga menyaksikan ancaman kepada penggubal undang-undang kerana menjalankan tugas mereka, serta kempen gangguan kehakiman dan salah maklumat yang dirancang, yang bertujuan untuk memburukkan dan menekan mereka.," kata Baguilat.

Di tengah-tengah bencana hak asasi manusia yang berterusan di Myanmar, pembangkang politik, khususnya ahli Liga Demokrasi Kebangsaan (NLD), yang memenangi pilihan raya 2020



ASEAN PARLIAMENTARIANS FOR HUMAN RIGHTS

secara besar-besaran, telah menjadi antara sasaran paling menonjol. Junta telah menggantung semua parlimen nasional dan sub-nasional, dan melucutkan kerusi Ahli Parlimen yang dipilih secara demokrasi tanpa justifikasi undang-undang atau perlembagaan. Sekurang-kurangnya 90 ahli parlimen kekal dalam tahanan atau tahanan rumah, manakala ramai lagi telah bersembunyi untuk mengelak nasib yang sama.

"Tidak cukup dengan mencuri keputusan pilihan raya 2020 jauh daripada rakyat, junta tentera di Myanmar telah berusaha untuk mewajarkan rampasan kuasanya dengan menutup parlimen, mengisytiharkan kumpulan yang dibentuk oleh ahli parlimen yang dipilih secara demokratik sebagai 'haram', dan memenjarakan hampir 100 orang daripada ahli parlimen tersebut atas tuduhan palsu," kata Charles Santiago, Pengerusi APHR dan seorang Ahli Parlimen Malaysia. "Sepanjang tahun lalu, rakyat Myanmar telah menyatakan dengan lantang dan jelas siapa wakil mereka yang mereka pilih dalam pilihan raya 2020 - dan semua pertubuhan antarabangsa, termasuk ASEAN, mesti mengutuk tentera Myanmar sekeras-kerasnya, menggesa pembebasan itu daripada semua yang ditahan sewenang-wenangnya sejak rampasan kuasa, termasuk ahli parlimen, agar negara tersebut dikembalikan ke landasan demokrasi."

Walaupun situasi di Myanmar telah mendominasi tajuk utama, penggubal undang-undang juga berisiko di tempat lain di Asia Tenggara, terutamanya Malaysia, Filipina dan Thailand, kata APHR.

Di Malaysia, pada Januari kerajaan Perdana Menteri ketika itu Muhyiddin Yassin menggunakan pandemik COVID-19 sebagai alasan untuk mengenakan keadaan darurat, manakala parlimen digantung lebih tujuh bulan. Ahli politik pembangkang adalah antara yang disasarkan dalam tindakan keras yang semakin meningkat terhadap perbezaan pendapat, dengan sekurang-kurangnya sepuluh penggubal undang-undang disoal siasat atau didakwa kerana menyatakan kritikan berkaitan pencabulan hak asasi manusia atau penggantungan parlimen.

Di Filipina, kempen disinformasi, ugutan dan apa yang dipanggil "penanda merah" ahli parlimen pembangkang meningkat dengan membimbangkan menjelang pilihan raya umum yang berlangsung pada 2022, manakala Presiden Rodrigo Duterte dan pegawai kanan lain membuat tuduhan tidak berasas terhadap penggubal undang-undang sayap kiri, dengan mendakwa mereka menyokong pemberontakan komunis bersenjata. Senator Leila de Lima kekal dalam penjara, dan kini telah ditahan sewenang-wenangnya selama hampir lima tahun.



Sementara itu, di Thailand, kerajaan dan sekutunya terus menyamakan kes jenayah yang dikenakan terhadap ahli parlimen Parti Move Forward (MFP), manakala ahli parlimen pembangkang juga menjadi sasaran penyalahgunaan meluas dalam talian, selalunya melalui "operasi maklumat" yang sangat diselaraskan yang didalangi oleh agensi kerajaan.

"Serangan ke atas ahli parlimen adalah serangan terhadap demokrasi. Gangguan sistematik ahli parlimen - sama ada dalam talian, luar talian, kehakiman atau sebaliknya - jelas bertujuan untuk menghalang mereka daripada melakukan tugas mereka, dan bertindak sebagai semak dan imbang bagi pihak rakyat.," kata Baguilat Jr.